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El cuiner Ferran Adrià se-
rà el protagonista de la
pròxima Tribuna de la
Fundació Jordi Comas
Matamala, que se celebra-
rà al S’Agaró Hotel el 15 de
setembre (19.30 h). A par-

tir del títol Sàpiens: com-

prendre per crear, l’im-
pulsor de la Bulli Founda-
tion exposarà la seva con-
cepció del procés creatiu,
que passa per connectar
coneixements. Per Adrià,
la innovació no és possible
si abans no es comprèn bé
tota la informació de què

disposem i no utilitzem el
coneixement per discri-
minar el que ja és conegut
del que és desconegut.

Durant la seva exposi-
ció, Adrià interacciona
amb el públic creant una
dinamització del pensa-
ment per demostrar que
ens fixem sempre en el

més superficial i, en canvi,
ens passen desapercebuts
els detalls més profunds,
que són, precisament, els
que porten a la creativitat.

La conferència col·loqui
de Ferran Adrià és la sego-
na i darrera d’aquest any
que presenta la Fundació
Jordi Comas Matamala. 
El calendari d’activitats de
la fundació es tancarà,
aquest 2017, amb la Jor-
nada sobre Turisme i
Sostenibilitat, el 27 d’oc-
tubre, per tal de debatre
un model de territori tu-
rístic sostenible. ■

Ferran Adrià, amb la
Fundació Jordi Comas
E.A.
CASTELL-PLATJA D’ARO

La nova escola Montserrat
Vayreda de Roses s’estre-
narà amb l’inici del nou
curs escolar, el dia 12 de
setembre. L’alcaldessa,
Montse Mindan, va confir-
mar ahir la decisió presa
arran de l’última reunió
entre les diferents parts
implicades (el Departa-
ment d’Ensenyament de
la Generalitat, l’Ajunta-
ment de Roses, l’equip di-
rectiu i l’AMPA de l’esco-
la). Ahir mateix ja es van
iniciar els tràmits i movi-
ments per a la neteja del
nou edifici i el trasllat del
mobiliari.

Una obra reivindicada
L’entrada en funciona-
ment d’aquest centre po-
sarà fi a prop de deu anys
de curs en mòduls i mobi-
litzacions de pares d’alum-
nes, mestres i Ajuntament
per reivindicar aquesta
construcció. Les mobilit-
zacions van fer fins i tot
que els pares d’alumnes
arribessin a protestar por-
tant totxanes un inici de
curs per reclamar que es
desencallés l’obra.

La setmana passada
una visita d’obres ja va
avançar que els terminis
s’estaven complint i
aquesta setmana s’han
d’acabar les últimes tas-
ques que queden pen-

dents (telefonia, últims
acabats de fusteria, pintu-
ra i neteja), fet que possibi-
litarà procedir a la recep-
ció del nou equipament i al
trasllat.

El nou edifici té
3.300 m² disposats al vol-
tant d’un gran pati cen-
tral, construïts en dos ni-
vells. La planta baixa in-
clou l’espai destinat a au-
les, lavabos, magatzems,

despatxos i sales destina-
des a administració i pro-
fessorat i AMPA, així com
els espais de menjador i
cuina. El nivell inferior es-
tarà destinat a gimnàs i
vestidors. El conjunt dis-
posa també de porxos des-
tinats tant a educació in-
fantil com a primària, pa-
tis i espai de jocs, un espai
d’horta i pistes esportives,
amb una superfície total
de 7.296 m².

El nou centre inclourà
dues línies d’ensenya-
ment i ha disposat d’un
pressupost de 4,1 milions
d’euros. ■

E.C.
ROSES

a La represa del dia 12 de setembre
es farà al nou edifici, que posarà fi
a prop de deu anys en mòduls

Roses estrenarà
l’escola Vayreda
amb l’inici del
nou curs escolar

El gimnàs de la nova escola Vayreda, que s’estrenarà el 12

de setembre ■ AJ. DE ROSES
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La xifra

4,1
milions. És l’import que ha
estat necessari per fer realitat
la nova escola Montserrat
Vayreda a Roses.
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Serret: "Serem ferms en la defensa
de la democràcia i l'1 d'octubre
votarem"
La consellera d´Agricultura, Ramaderia, Pesca i Alimentació de la Generalitat ha
participat a l'acte Construir una Nova República organitzat per Esquerra Republicana
a Roses

EMPORDA.INFO  30.08.2017 | 22:57

La plaça Catalunya de Roses ha estat la seu
aquest dimecres 30 d´agost de l´acte Construir
una Nova República organitzat per Esquerra
Republicana. La consellera d´Agricultura,
Ramaderia, Pesca i Alimentació de la Generalitat,
Meritxell Serret, ha afirmat durant la jornada que
"diàriament estem demostrant que estem
preparats per posar en marxa la República
Catalana".

Serret ha fet una crida per "aprofitar les
oportunitats que tenim com a país i tirar endavant
el país pròsper que tots volem". La consellera ha
finalitzat la seva intervenció deixant clar que
"serem ferms en la defensa de la democràcia i això
ens portarà a votar el proper 1 d´octubre".
El visecretari general d´Esquerra i diputat al Parlament de Catalunya, Sergi Sabrià, ha explicat que
"celebrarem el Referèndum i el farem com sempre. Com ho poden evitar si hi ha una gran majoria que
vol votar l´1 d´octubre?".

El senador gironí, Jordi Martí, ha afirmat que "votarem per dignitat" mentre que el portaveu d´Esquerra
a l´Ajuntament de Roses, Joan Plana, ha exclamat que "l´1 d´octubre guanyarem, i a Roses també".
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Roses aprova, només per

majoria, una moció per

rebutjar els atemptats de

Barcelona i Cambrils

Sílvia Ripoll torna a l’Ajuntament de
Roses com a càrrec de confiança
Per ViladeRoses  /   30/08/2017  /   No Comentat

La rosinca Sílvia Ripoll es va ser responsable de l’Àrea d’Urbanisme a la legislatura 2011

2015

Durant el ple ordinari del mes d’agost, celebrat el passat

dilluns, es va donar comptes del nomenament de Sílvia

Ripoll com a càrrec de confiança, que s’encarregarà de

l’apartat de Comunicació, funció que va desenvolupar

anteriorment Enric Matarrodona, i més endavant

desenvoluparà la seva tasca en l’Àrea de Medi Ambient i

Urbanisme, departament aquest del qual havia estat

responsable durant la legislatura 201115.

Ripoll, exmilitant d’Unió, hi era a la llista de CiU a les

passades eleccions municipals, però va coincidir amb el

trencament de la Federació Nacionalista, composada per

Convergència Democràtica de Catalunya i Unió Democràtica de Catalunya, es va haver de treure.

Un fet que pel portaveu d’ERC, Joan Plana, aquest nomenament “és un premi de consolació i està

més pensat en clau de partit que d’Ajuntament, tot i que no tenim cap dubte de la seva vàlua”.

El PP va elogiar la capacitat de treball de la seva sòcia de govern durant la passada legislatura, però

va voler saber quant cobrarà, i el portaveu d’Unió, José A.Valdera, excompany de partit de Ripoll

va ser molt incisiu en dir que l’equip de govern posa a la nova assessora de Comunicació en una

situació molt complicada perquè “en menys d’una legislatura ha passat per quatre partits, va

formar part de la candidatura del GiR, va ser militant d’Unió, va passar per Demòcrates de

Catalunya i actualment està a l’executiva del PDeCAT, i fins i tot –va acusar diuen que la Sílvia

era un submarí de Convergència dintre d’aquests partits”.

Una opinió personal d’un antic company de partit que no va ser compartida, evidentment, per

l’alcaldessa Montse Mindan, que li va oferir el càrrec a Sílvia Ripoll per la vàlua demostrada, com

així van reconèixer la majoria de regidors, durant els quatre anys com a regidora al capdavant

d’Urbanisme.

El PSC i Ciutadans no va entrar en fer valoracions per la contractació d’una persona per part de

l’equip de govern.
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COMARQUES La vaga d’examinadors del
carnet de conduir tornarà dilluns 8

Una nota interna prova que
l’imam de Ripoll va ser
vigilat per radical a la presó

Es Satty acumulava una pena
de quatre anys per tràfic de drogues
i una de mig any per tràfic de persones

 El jutge que va evitar-ne l’expulsió
desconeixia que figurava al grup C del
FIES i que havia estat vigilat a presó30
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Una barca d’arrossegament de Roses va trobar ahir, 
mentre pescava a prop de les illes Medes, el cadàver d’un 
home de mitjana edat. L’home tenia un fort cop al cap i els 
Mossos apunten que no feia més d’un dia que era mort.

PESCADORS DE 
ROSES TROBEN 
UN CADÀVER

freni la construcció dels edificis. 
“L’Ajuntament no pot aturar el 
projecte perquè els propietaris te-
nen permís per urbanitzar i cons-
truir des del 2013”, va admetre l’al-
calde de Palamós, Lluís Puig, 
d’ERC-AM. I és que es tracta d’un 
projecte que va aprovar definitiva-
ment la junta de govern local del 
2013, encapçalada per la llavors al-
caldessa, la socialista Teresa Fer-
rés, i que preveia un espai edifica-
ble de més de 8.000 m2 amb un mà-
xim de 72 apartaments, repartits en 
tres edificis. De moment, però, els 
plans dels propietaris són aixecar 
dos immobles. 

“Si en prohibíssim la construcció 
hauríem d’indemnitzar els propie-
taris amb una quantitat milionària 
que no podem assumir”, va lamen-
tar Puig, que va reconèixer que quan 
demanin la llicència d’obres no tin-
dran més remei que concedir-la 
perquè “tenen uns drets urbanístics 
consolidats”. L’única cosa que de-
manaran als promotors és que els 
edificis “s’integrin amb el paisatge”. 
L’alcalde també ha destacat que els 
apartaments “no seran a primera lí-
nia de mar ni a prop de les barra-
ques”. Unes característiques que no 
tranquil·litzen alguns veïns i propi-
etaris de les barraques de pescadors 
de s’Alguer, que miren amb recel el 

nou projecte. “¿No està prou urba-
nitzada, la Costa Brava, que també 
s’han de carregar una de les poques 
zones que queden verges?”, critica 
el propietari d’una de les barraques, 
que prefereix no dir el seu nom i que 
també recorda que fa anys es van fer 
diverses mobilitzacions de rebuig al 
projecte però finalment “els polítics 
van tirar pel dret i van donar permís 
per construir”. “D’aquí pocs anys no 
quedarà ni un centímetre del litoral 
sense edificar”, va lamentar. 

Habitatges d’alta gamma 
Els promotors volen començar a ur-
banitzar la zona aquesta tardor i, 
quan tinguin la llicència d’obres, ai-

xecaran els edificis. De moment han 
obert una pàgina web, www.calasal-
guer.com, en què informen de les ca-
racterístiques dels immobles bus-
cant compradors. Així, assenyalen 
que alguns apartaments, els àtics, 
comptaran amb terrassa, i que a la 
planta baixa hi haurà jardins privats 
i “preciosos jardins comunitaris 
d’estil mediterrani amb dues pisci-
nes”. A la web també destaquen que 
els 48 habitatges estan situats a no-
més 200 m del mar, en un entorn 
natural “espectacular” que limita 
amb un espai protegit. 

Les seves previsions són que els 
nous apartaments siguin una reali-
tat l’estiu del 2019.e

La zona 
propera a la 
cala s’Alguer de 
Palamós on un 
promotor vol 
construir dos 
edificis amb 
apartaments 
turístics.  
DAVID BORRAT

Reactivat un projecte 
polèmic per urbanitzar 

una cala de Palamós 
Es preveu construir 48 apartaments  
a tocar d’un espai natural a s’Alguer 

Un promotor privat començarà a 
construir aquesta tardor dos edi-
ficis de 24 apartaments cadascun a 
la cala s’Alguer de Palamós, en una 
zona entre la pineda d’en Gori i el 
càmping King’s, que limita amb 
l’espai natural de Castell - Cap 
Roig. Els immobles, de planta bai-
xa i tres pisos, tindran jardí privat, 
piscina comunitària i pàrquing 
subterrani. El promotor immobili-
ari, Lucas Fox, ofereix uns preus de 
sortida de 305.000 € pels aparta-
ments de dos dormitoris i 385.000 
€ pels de tres. La seva previsió és 
que el nou complex, anomenat Ca-
la s’Alguer Apartaments, sigui una 
realitat l’estiu del 2019. 

Es tracta d’un projecte polèmic 
els orígens del qual es remunten al 
1986 i que cada cop que fa un pas 
endavant mobilitza molts veïns en 
contra seva. El 2013 es va crear la 
plataforma Salvem la Pineda d’en 
Gori per evitar que s’aixequessin 
edificis a tocar d’una zona protegi-
da i a prop de les barraques de pes-
cadors de s’Alguer, declarades Bé 
Cultural d’Interès Nacional des del 
2004. Aquesta vegada, però, no hi 
haurà mobilització ciutadana que 

GIRONA
MARIA GARCIA

URBANISME

SUCCESSOS

Busquen pistes del cas de Susqueda al cotxe dels desapareguts
Ara per ara, i mentre continua la 

recerca aquàtica dels joves a l’em-
bassament però també la investiga-
ció per localitzar-los en cas que ha-
guessin fugit, hi ha poques pistes 
més. Al vehicle, s’hi van trobar efec-
tes personals i un matalàs col·locat a 
la part del darrere del monovolum, 
que tenia els seients del pilot i el co-
pilot tirats endavant per deixar 
aquest espai per dormir. 

Algú va empènyer el cotxe 
També s’hi va trobar una pedra a 
prop dels pedals, tot i que els Mos-
sos asseguren que no hi ha manera 
de saber si hi va entrar casualment 
o si algú l’hi va posar expressament 
per prémer l’accelerador i fer cau-
re el vehicle a l’aigua. El que descar-
ten, segons va dir ahir el mateix con-

seller d’Interior, Joaquim Forn, és 
que el cotxe caigués accidentalment 
a l’embassament: algú el va empè-
nyer d’alguna manera. 

Paral·lelament, la difusió d’una 
foto recent de la parella ha fet que la 
policia hagi rebut força trucades de 
gent que diu que els ha vist. Són in-
formacions que la policia compro-
varà. També hi ha ciutadans que di-
uen que van sentir trets a la zona de 
Susqueda dijous, però era dia de ca-
cera i podria no voler dir res. 

La propietària d’un restaurant de 
la zona anomenat La Parada, Simo-
na Benkova, va explicar ahir a l’ACN 
que dijous passat la parella es va 
aturar al seu local de camí cap al 
pantà i que li van demanar indicaci-
ons per arribar-hi. I els va veure 
“molt alegres i tranquils”.e

Una imatge aèria del moment en què es treia l’Opel 
Zafira de la parella del pantà, filmada pels Mossos.

Una inspecció a fons del cotxe de la 
parella del Maresme desapareguda 
des de fa una setmana podria ser clau 
en la investigació dels Mossos d’Es-
quadra per intentar aclarir què els ha 
passat a Marc Hernández, de 23 anys, 
i Paula Mas, de 21 anys. La policia ci-
entífica ja té l’Opel Zafira amb què vi-
atjaven a la comissaria de Santa Colo-
ma de Farners, on podran processar-
lo per mirar de trobar-hi empremtes, 
cabells i altres possibles restes biolò-
giques. L’operació per treure el cotxe 
del pantà de Susqueda i transportar-
lo ha sigut complicada i llarga, i ahir 
encara no s’havia pogut fer l’examen 
detallat del vehicle. 

BARCELONA
SÍLVIA BARROSO

9% La tornada a l’escola serà un 9% més cara que la de l’any passat, i 
arribarà als 374 euros. És el càlcul de la Unió de Consumidors de Catalunya 
(UCC), i té en compte el preu dels llibres de text, el material o els uniformes.

CUJEDA
Resaltado
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■ El jutjat d'instrucció en fun-
cions de guàrdia de Girona ha dei-
xat en llibertat provisional a la pa-
rella de la mare dels nens de Cassà
de la Selva que es van intoxicar
després de consumir cocaïna de
forma accidental. El detingut, un
home de nacionalitat espanyola i
 anys, va passar a disposició ju-

dicial ahir al matí i es va acollir al
seu dret a no declarar i no va res-
pondre a les preguntes que li van
ser formulades. 

El jutjat l'investiga per delictes
contra la salut pública per posses-
sió de drogues i lesions greus. La
investigació policial el considera-
ria responsable que els nens ha-
guessin pogut accedir a la cocaï-
na. 

Els Mossos també van detenir
la mare dels petits que va quedar
en llibertat a l'espera que la citin a
declarar als jutjats, tan com va
avançar Diari de Girona aquest
dimarts. 

En llibertat la parella de la
mare dels nens intoxicats

Se l'investiga per un delicte
de lesions greus i un altre
contra la salut pública per
possessió de drogues

EFE/DdGROSES

■ Una barca d'arrossegament de
Roses va pujar el cos d'un home
de mitjana edat sense vida a les
xarxes quan estava pescant a unes
' milles de les illes Medes. El ca-
dàver presentava un fort cop al
cap. Segons va explicar un dels
pescadors, estaven fent la seva fei-

na com cada dia quan a unes '
milles de les illes Medes en direc-
ció al cap de Begur van pujar les
xarxes des d'una profunditat d'en-
tre  i  metres i es van adonar
que hi havia un cos humà.  De ma-
nera immediata van alertar els
Mossos d'Esquadra i es van dirigir
a port.

Ja a Roses, agents dels Mossos
d'Esquadra van fer una primera
inspecció ocular del cadàver i la
policia cientíica va prendre les
mostres que va creure necessà-
ries. Es tracta del cadàver d'un
home d'entre uns  i  anys

d'edat que no presentava signes
de descomposició, fet que apun-
taria que potser no portava ni un
dia mort.

L'home portava una motxilla
en la qual es va localitzar un tre-
pant, una radial i una àncora pe-
tita, però no portava a sobre cap
tipus de documentació. Per inten-
tar identiicar-lo, els mossos estan
buscant en les denúncies de de-
sapareguts presentades en les úl-
times hores.  També ajudarà en la
identiicació l'autòpsia, que haurà
de determinar les causes de la
mort i quan es va produir. 

Una barca de pesca de Roses puja
un cadàver entre les seves xarxes
El cos presentava un fort
cop al cap i no se li va trobar
cap tipus de documentació
que permetés una identificació

Al migdia d’ahir dimecres es va
anar estenent la frapant notícia de
la mort inesperada, víctima d’acci-
dent de trànsit, de l’Eusebio Lavado,
el nostre company de Mas Ramada,
lluitador perseverant al seu barri i
al conjunt de la ciutat. Sempre s’ha
destacat pel seu afany d’integrar
tant Mas Ramada com els barris
veïns del sector Est al conjunt de la
ciutat de Girona.

És destacable la seva lluita per
connectar el sector amb l’altre costat
de l’Onyar mitjançant un pont de
vianants de debò on ara hi ha una
precària passera.

Trobarem a faltar la seva cons-
tància i humilitat tan necessàries
per tirar endavant l’associacionisme.
L’Eusebio era el president de l’As-
sociació de Veïns de Mas Ramada.

Des de la Federació de Veïns de
Girona volem donar suport a la seva
família i als seus amics i veïns.

Josep Maria Castanyer Darnés
President FAV

MARIA NONELL AMETLLER
Ha mort als 95 anys. Era vídua de

Joaquim Tornés Regàs i tenia un fill.
Residia a Breda. 

L’enterrament se celebrarà avui di-

jous, a les 10 del matí, a la parròquia
de Santa Maria de Breda.

BARTOMEU DANÉS ALONGINA
Ha mort als 93 anys. Era natural de

Sant Privat d’en Bas i residia al Mallol.
Era casat amb Montserrat Berga Rovi-
ra i tenia un fill. 

L’enterrament se celebrarà avui di-
jous, a les 5 de la tarda, a la parròquia
de Sant Bartomeu del Mallol

JAUME BAHÍ i FÀBREGAS
Ha mort als 74 anys. Era natural de

Girona i residia a Figueres. Era casat
amb Marie Thérèse Carvin i tenia tres
fills.

L’acte de comiat se celebrarà demà
divendres, a 2/4 d’11 del matí, a la sala
de cerimònies de Funerària Vicens de
Figueres.

ÀNGELA ESTELA i AYATS
Ha mort als 99 anys. Era natural de

Rabós d’Empordà i residia a Figueres.
Era vídua de Julio García Caballero i
tenia tres fills. L’enterrament se ce-
lebrarà avui dijous, a les 5 de la tarda,
a la sala de cerimònies de Funerària
Vicens de Figueres.

FELI DOMÍNGUEZ DOMÍNGUEZ
Ha mort als 70 anys. Era vídua de

Luis Martínez Sánchez i tenia un fill.
Residia a Girona. L’enterrament se
celebrarà avui dijous, a les 12 del mig-
dia, a la basílica de Sant Feliu de Giro-
na.

MARIA TAULER GUIXERAS
Ha mort als 85 anys. Era vídua de

Martí fàbregas Teigidor i tenia dos
fills. Residia a la Bisbal d’Empordà.
L’enterrament se celebrarà avui di-
jous, a les 6 de la tarda, a la parròquia
de Santa Maria de la Bisbal d’Empor-
dà.

JOAN SUCARRATS CALM
Ha mort als 81 anys. Era natural de

Sant Esteve d’en Bas. Era casat amb
Dolors Banús Curós i tenia una filla.
Residia a Olot. L’enterrament se ce-
lebrarà avui dijous, a les 12 del mig-
dia, a l’església parroquial de Sant Roc
d’Olot.

JORDI JUVANTENY ESPONA
Ha mort als 78 anys. Era natural de

Joanetes i residia a Olot. Era casat
amb Anna Maria Vilarnau Vilà i tenia
tres fills. L’enterrament se celebrarà
demà divendres, a les 10 del matí, a la
parròquia de Sant Esteve d’Olot.

MONTSE CASTELLS TORONDEL
Ha mort als 57 anys. Tenia dos fills.

Residia a Palamós. L’acte de comiat
se celebrarà avui dijous, a les 4 de la
tarda, al Tanatori de Morena de Pala-
frugell.

ENGRÀCIA PANOSA CROSAS
Ha mort als 89 anys. Era vídua de

Ricardo Mora Castañer i tenia dos fills.
Residia a Riudellots de la Selva.

L’enterrament se celebrarà avui di-
jous, a 2/4 de 10 del matí, a l’església
parroquial de Sant Esteve de Riude-
llots de la Selva.

ROSER SOLER TURRÓ
Ha mort als 78 anys. Era natural de

Palau-saverdera i residia a Roses. Era
vídua de Pere Pagès Danés i tenia un
fill. 

L’enterrament se celebrarà avui di-
jous, a les 12 del migdia, a la parrò-
quia de Santa Maria de Roses.

AMANCIA ARANDA TENORIO
Ha mort als 81 anys. Era casada

amb José Porcel Tenorio i tenia tres
fills. Residia a Sant Hilari Sacalm.
L’enterrament se celebrarà avui di-
jous, a les 12 del migdia, a l’església
parroquial de Sant Hilari Sacalm.

CARME FONT i PUJOL
Ha mort als 87 anys. Era natural de

Sant Joan de les Abadesses, on resi-
dia. Era vídua de Pere Orriols Roca i
tenia dos fills. 

L’enterrament se celebrarà avui di-
jous, a 2/4 d’1 del migdia, al monestir
de Sant Joan de les Abadesses.

PERE SERBOSA PICART
Ha mort als 84 anys. Era natural de

Montagut-Oix i residia a Sant Joan les
Fonts. Era casat amb Emiliana Jordà
Comas i tenia una filla. L’enterra-
ment se celebrarà avui dijous, a les 12
del migdia, al monestir de Sant Joan
les Fonts.

OLOT
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Eusebio Lavado 
President de l’Associació
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DEFUNCIONS

FARMÀCIES DE TORN
POBLACIÓ                                               FARMÀCIA                                                                                    ADREÇA                       TELÈFON POBLACIÓ                                               FARMÀCIA                                                                                    ADREÇA                       TELÈFON POBLACIÓ                                               FARMÀCIA                                                                                    ADREÇA                       TELÈFON

AGULLANA                                       PINADELL (9-20)                                               Plaça Josep Serra, 1            972 53 52 37
ALP                                                     SELVA DOLS, C.B. (9-22)                                             Nord, 17 bxos.           972 89 02 01
AMER                                                 BASSÓ (9-20)                                                         Av. de la Selva, 63           972 43 03 16
ANGLÈS                                             FRANCH (9-21)                                                            Indústria 39-41           972 42 00 51
ARBÚCIES                                         SORIANO (9-21)                                        Segimon Folgueroles, 45          972 86 04 44
BANYOLES                                        ESTEVE ALSIUS                                                                      Girona, 7           972 57 00 79
BEGUR                                               CASTELLS BUSQUETS                                                         Forgas, 11           972 62 37 60
BLANES                                             CREIXELL, C.B.                                                                   Muralla, 36           972 33 04 91
BORDILS                                           DE PUIG (9-21)                                                       Ctra. Palamós, 90           972 49 00 12
BORRASSÀ                                       BARTRINA (8-21)                                                                Figueres, 5           639 31 65 99
CADAQUÉS                                       MORADELL                                                            Frederic Rahola, 9            972 25 87 51
CALDES DE MALAVELLA              FOLCH (9-21)                                                                  Sta. Maria, 28            691 20 72 67
CAMALLERA                                     TARRADAS (9-21)                                                      Lluís Fàbrega, 4           972 79 40 10
CAMÓS                                               FRIGOLÉ (9-22)                                                Ctra. Camós, 55 bxos.          609 07 00 14
CAMPDEVÀNOL                              PUIG                                                                                          Major, 12           972 73 00 29
CAMPRODON                                  PUJOL (9-21)                                                                     València, 44           972 74 03 92
CASSÀ DE LA SELVA                       BALERI                                                                                 Marina, 113            972 46 11 59
CELRÀ                                                DELLONDER NAVARRO (9-21)                                    C/ Aumet, 48           972 49 20 18
COLERA                                             REVILLA                                                                                      Mar, 78            972 38 92 12
EL PORT DE LA SELVA                   SALA                                                                                              Mar, 8           686 51 50 94
EMPURIABRAVA                            MENÉNDEZ                                                                  Port Banyuls, 1           972 45 20 95
FIGUERES                                         GENÍS RIGALL                                                                       Ample, 28            972 50 17 63

FLAÇÀ                                                PAGÈS (9-21)                                                                    Pl. Estació, 7           972 48 81 08
GIRONA                                             FOLCH RUBAU, ELISABET                     Rambla Xavier Cugat, 1        872 08 18 92 
                                                            PALAU (9.15-22)                                                    Pl. M. de Camps, 7           972 20 09 97

L’ESCALA                                           CENDRA COLOMER                                                   Av. Ave Maria, 3           972 77 04 77
LA BISBAL D’EMPORDÀ               PUIGBERT ESTEBAN, CB                         Plaça Jacint Verdaguer, 1            972 640 622
LA CANYA                                          VERGÉS (9-14/16-21)                                                      Ctra. Olot, 21            608 14 71 53
LA JONQUERA                                 ESCUTIA (9-24)                                                                      Major, 87           972 55 40 14
LLAFRANC                                        MENDIETA (9-22)                                                     Pere Pascuet, 37           972 30 27 70
LLAGOSTERA                                   SAURÍ MASGRAU, JOAN (9-21)                                  Consellers, 28          639 64 44 26
LLANÇÀ                                             HORTALÀ DANIEL                                                  Castellar, 2 (port)            616 74 53 86
LLORET DE MAR                             MAZÓ (9.30-13.15/16.30-9.30)                                       Venècia, 75            972 36 61 55
                                                            M. TALLADA (13.15-16.30)                                    Av. Just Maries, 5           972 37 28 68

MAÇANET DE LA SELVA                MAZÓ (9-21)                                                                               Fira, 33           650 27 93 47
OLOT                                                  GOU MASÓ, C.B.                                                  Av. Sta. Coloma, 87           972 26 13 44
PALAFRUGELL                                SUÑER, C.B.                                                                   Pl. Església, 9           972 30 06 91
PALAMÓS                                          BAVIERA                                                                                    Major, 1            972 31 41 70
                                                             MASSANEDA, C.B. (9-20.30)                                  Av. Llibertat, 99            972 31 45 87
                                                             PONS-GASCÓN, C.B. (9-21)                                             Carmel, 9 A            972 31 63 29
PERALADA                                       LLANTA (9-22)                                                                       Dr. Clos, 3            616 17 69 30
PLATJA D’ARO                                 SALA                                                                         Av. Costa Brava, 2            972 81 75 64
PORTBOU                                         LLANTA                                                                                         Mar, 8           972 39 01 45
PUIGCERDÀ                                     NÚRIA MUNTANÉ                                                Pl. de Barcelona, 3            972 88 37 14
RIBES DE FRESER                          RAMIS FOSSAS  (9.30-20.30)                                             Major, 24            619 65 23 45

RIELLS I VIABREA                          D’OCÓN (9-21)                                                                     Santa Fe, 5           93 847 22 94
RIPOLL                                              PRUJÀ (9-21)                                                               Pl. St. Eudald, 2            972 70 02 61
ROSES                                                GONZÁLEZ                                                                  Pau Casals, 206            972 15 25 39
SALT                                                    NIETO ROMERAL                                                  Àngel Guimerà, 75           972 23 36 45
ST. ANTONI CALONGE                   URQUIZU (9-21)                                                         Av. Catalunya, 3           972 66 16 93
                                                            COSTA (21-9)                                                           Av. Catalunya, 116           972 66 19 89

ST. FELIU GUÍXOLS                        VALLS GIRONÈS (9-22)                                                         Major, 33            972 32 01 92
                                                            DE LA PEÑA RIERA (22-9)                                Cubias, 5-17 Local 6           972 32 24 70

ST. FELIU PALLEROLS                   GRATACÓS (9-14/16-21)                          Carrer de l’Horta, 5 bxos.            972 444 132
ST. HILARI SACALM                       MUNTALT (9-21)                                              Busquets i Punset, 13          972 86 90 49
ST. JOAN ABADESSES                   CAMPRUBÍ (9-21)                                                Ramon d’Urgell, 56            972 72 22 26
ST. JORDI DESVALLS                     PLA-GIRIBERT (9-21)                                                                 Baix, 5            639 48 51 11
STA. COLOMA FARNERS               A. SUREDA                                                                     Ctra. de Sils, 1            972 84 11 95
STA. CRISTINA D’ARO                   FUENTES (9-20.30)                                                La Teulera, 29-31          639 26 83 90
SARRIÀ DE TER                               BLANCO (9-13.30/17-21)                 Rbla. Federico Garcia Lorca,8           629 35 88 81
                                                             JUANOLA RIBERA (13.30-17)                    Av. Sant Joan Bosco, 23            972 20 41 93
SILS                                                     P. ALTIMIR (9-21)                                               Ctra. Sta. Coloma, 4            972 16 87 50
TORROELLA DE MONTGRÍ          M. CORBALÁN                                       Passatge, de Catalunya, 21           972 76 01 49
TORTELLÀ                                        GUIXERAS (9-21)                                                              Pl. Mercat, 5            972 28 71 02
TOSSA DE MAR                               ARBUSSÉ                                                                        Laguardia, 19           972 34 03 88
VILABLAREIX                                  SERRA (9-14/16-21)                                        Ctra. Sta. Coloma, 90           972 23 26 05
VILOBÍ D’ONYAR                            PUIGVERT, C.B. (9-14/16-21)                                                 Onyar, 2           972 47 30 08
VULPELLAC                                      GISPERT (9-21)                                                         Carme Carles, 16           972 64 22 87
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Responsables de l’entitat i de l’hospital de Figueres, amb el nou llit. DIARI DE GIRONA

DdG GIRONA

■ La Fundació Roses Contra el
Càncer ha fet donació d'un llit au-
tomatitzat per a l'Hospital de Dia
de l'hospital de Figueres, el servei
on es porten a terme els tracta-
ments oncològics. Tal com explica
el setmanari l'Empordà (del ma-
teix grup editorial que Diari de Gi-
rona), aquesta donació ha per-
mès completar l'equipament de
tots els boxs de l'hospital, que a
més dels espais tancats, disposa
de butaques per rebre les sessions
de quimioteràpia.

L'any  a l'Hospital de Dia
es van realitzar més de . ses-
sions, entre els tractaments d'on-

cologia i els d'hematologia, l'ad-
ministració dels quals pot repre-
sentar sessions d', i  hores.

Col·laboracions habituals
Roses contra el càncer col·labora
i fa donacions als hospitals de re-
ferència i als instituts oncològics
gràcies a la feina dels voluntaris
amb activitats com la confecció i
venda de braçalets i collarets, l'or-
ganització de la Fideuà Popular, el
Sopar Solidari o la Cursa de la
Dona. 

L'entitat té en marxa diferents
projectes com l'Atenció Social i
l'Atenció Psicològica amb profes-
sionals especialitzats, així com el

Servei d'Ajudes Tècniques, entre
d'altres.

Clau de l'acció social
La Fundació és una entitat sense
afany de lucre que es va constituir
com a tal l'any . Des del 
és membre de la Federació Cata-
lana d'Entitats Contra el Càncer
(FCECC), que aplega un total de
 entitats de lluita contra el càn-
cer a Catalunya. 

Els gairebé vint anys de trajec-
tòria i la tasca solidària que han
dut a terme des de l’entitat els han
consolidat com un agent clau de
l'acció social i el voluntariat de la
vila de Roses.

Roses Contra el Càncer dona
un llit a l'hospital de Figueres
La donació de l’entitat rosinca d’ajuda als malalts oncològics ha permès
finalitzar l'equipament de tots els boxs del centre de dia de l’Alt Empordà

DdG GIRONA

■Una anàlisi de sang que mesuri
el nivell de microvesícules en el
plasma pot ajudar a predir els in-
farts ins a tres anys abans que
succeeixin, segons un estudi re-
alitzat per les investigadores Lina
Badimon i Teresa Padró a l'Institut
Català de Ciències Cardiovascu-
lars (ICCC).

L'estudi, que s'ha presentat al
Congrés Europeu de Cardiologia,
que ha congregat a . cardiò-
legs a Barcelona, ha demostrat
que el nou biomarcador es detec-
ta mitjançant l'anàlisi de plasma
sanguini i prediu l'aparició de fu-
turs esdeveniments isquèmics,
com els infarts aguts del miocardi,
en pacients amb hipercolestero-
lèmia familiar amb alt risc cardio-
vascular.

El treball demostra que uns ni-
vells elevats de microvesícules cir-
culants (cMVs) s'associen amb un
major risc d'infart independent-
ment dels nivells de colesterol del
pacient. «Un dels principals pro-
blemes que hi continua havent en
medicina i, en especial, a l'àrea
cardiovascular és que resulta molt
difícil poder predir quan un pa-
cient patirà un esdeveniment is-
quèmic agut, ja que els marcadors
actuals són poc sensibles», ha ex-
plicat la doctora Padró.

Les microvesícules circulants
són com «petites partícules» que
deriven de les cèl·lules i que es
desplacen per la sang i poden pro-

venir tant de cèl·lules activades
com de cèl·lules que estan entrant
en procés de necrosis o mort
cel·lular.

«Totes les cèl·lules alliberen
aquestes microvesícules en quan-
titats baixes, però sabem que el
seu nombre augmenta davant la
presència de situacions patològi-
ques, com els trastorns atero-
trombòtics o la hipercolesterolè-
mia familiar», ha detallat Padró.

L'especialista ha assenyalat
que és possible identiicar l'origen
de les microvesícules en funció
dels seus components molecu-
lars, -com proteïnes, RNAs, mi-
croRNAs, etc.

«Podem saber si una microve-
sícula ve d'una plaqueta, d'una
cèl·lula blanca, de l'endoteli o
d'un cardiomiòcit, per exemple,
gràcies a la presència d'uns mar-
cadors especials que porten en la
superfície provinents de la cèl·lula
mare que les va originar i això
també ens brinda informació re-
llevant sobre la malaltia del pa-
cient», ha indicat la investigado-
ra.

Els investigadors van treballar
amb dades de la cohort Safe-
Heart d'hipercolesterolèmia fa-
miliar i van analitzar les microve-
sícules circulants de  pacients
amb diagnòstic genètic d'hiper-
colesterolèmia i per això un alt
risc cardiovascular, encara que
sense manifestació clínica de ma-
laltia a l'iniciar l'estudi.

Una prova a la 
sang pot predir 
els infarts tres anys
abans que succeeixin
Un estudi alerta de l’aparició d’esdeveniments
isquèmics a partir d’una anàlisi del plasma

EFE/DdG BARCELONA

■ Setze tècnics i infermeres
d'emergències han col·laborat en
l'elaboració d'un manual sobre
mobilitzacions i immobilitza-
cions de les persones ferides en
accidents, dos processos que són
essencials en la cadena assisten-
cial ins a l’arribada a un hospital.

Mobilitzacions i immobilitza-
cions. Tècniques d'abordatge en
atenció extrahospitalàriaés el títol
del llibre, que ha estat editat re-

centment per la Fundació Univer-
sitària del Bages.

En l'obra hi han participat setze
sanitaris de diverses especialitats,
coordinats pel tècnic d'emergèn-
cies Rubén Castillo i la direcció
cientíica de la doctora del Siste-
ma d'Emergències Mèdiques
(SEM) Susana Simó.

El manual està dividit en quatre
apartats, en el primer s'aborden
les generalitats relacionades amb
la valoració integral del pacient;
el segon i el tercer bloc es dedi-
quen a les mobilitzacions i a les
maniobres d'immobilització, i
l'últim se centra en els materials
utilitzats. També posa especial
cura en diferenciar el tractamenta
pacients com embarassades,

nens o gent gran. 
El manual, eminentment vi-

sual i pràctic, inclou nombroses
fotograies isap incorporar conei-
xement cientíic amb un llenguat-
ge adaptat als professionals que
podran fer-ne ús, i pretén cobrir
de forma didàctica les incidències
més comuns relacionades amb la
mobilització i immobilització en
l'atenció fora de l'hospital.

Els autors de la publicació rao-
nen que l'atenció que rep un pa-
cient en un entorn extrahospita-
lari difereix molt de la que pot tro-
bar en un centre sanitari a causa,
principalment, de la diversitat de
contratemps amb els quals el pro-
fessional sanitari es pot trobar da-
vant un accident.

Tècnics d’emergències editen una guia
per saber moure i traslladar pacients
El manual se centra en la
mobilització i immobilització,
dos processos clau en
l’atenció fora de l’hospital
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 Al Minuto Internacional Política Opinión Vida Deportes Economía Local Gente Cultura Sucesos Temas

SIN IDENTIFICAR

Un pescador de Roses encuentra un
cadáver entre sus redes
El fallecido es un hombre de unos 50 años que presentaba un fuerte golpe en la cabeza y que llevaría menos de un día
muerto

EFE, Roses (Girona)
30/08/2017 21:47 | Actualizado a 31/08/2017 07:38

Una barca de arrastre de Roses ha subido el cuerpo de un hombre de
mediana edad sin vida en las redes cuando estaba faenando a unas 4'5
millas de las Illes Medes (Girona).

Según ha explicado a Efe el mismo pescador, estaban faenando como cada
día, se encontraban a unas 4'5 millas de la Illes Medes en dirección al Cap
de Begur cuando han subido las redes desde una profundidad de entre 110 y
120 metros y se han percatado de que había un cuerpo humano. De
inmediato han alertado a los Mossos d'Esquadra y se han dirigido a puerto.

Ya en Roses, agentes de los Mossos d'Esquadra han hecho una primera
inspección ocular del cadáver y la policía científica ha tomado las
muestras que ha creído necesarias. Se trata del cadáver de un hombre de
entre unos 50 y 60 años de edad que no presentaba signos de
descomposición, lo que apuntaría a qué quizás no llevaba ni un día
muerto.

El hombre llevaba una mochila en la que se ha localizado un taladro, una
radial y una ancla pequeña, pero no llevaba encima ningún tipo de
documentación.

Para intentar identificarle, los mossos están buscando en las denuncias de
desaparecidos presentadas en las últimas horas. También podrá ayudar
en la identificación la autopsia que deberá determinar las causas de la
muerte y cuándo se produjo. El cadáver presentaba un fuerte golpe en la
cabeza, aunque por el momento se desconoce si fue letal.

El pescador estaba cerca de las Illes Medes (Inma Sainz de Baranda)

 Comparte en Facebook  Comparte en Twitter 

El cuerpo presenta un fuerte golpe en la cabeza,
pero se desconoce si fue mortal

Temas relacionados : Mossos d'Esquadra Policía Científica
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una niña de 9 años
en una boda
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Las primeras
palabras de Eva
González tras
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Nick Kyrgios vuelve a liarla en el
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Sprint final por Coutinho
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Tweet

Roses. Ampli programa d’activitats per al curs 20172018 de la Piscina de Roses

La Piscina de Roses ha preparat un ampli programa d’activitats per al curs 20172018 format pels cursos d’activitats aquàtiques amb cursos per a totes les edats

i nivells i l’oferta del pack fitness, amb 24 propostes de condicionament físic. Les inscripcions s’iniciaran el proper dia 13 de setembre (període preferencial) i 15

de setembre (públic general).

Els cursos d’activitats aquàtiques s’adrecen a totes les edats, nivells i necessitats. Des dels programes de nadons i d’aiguajoc fins als d’adults, passant per

totes les etapes del procés d’aprenentatge de la natació: aprendre a nedar, domini del medi aquàtic, natació esportiva i natació sincronitzada, i natació federada

a través del club. A més, la instal·lació continua oferint els programes de salut d’activitat aquàtica per a gent gran i activitat terapèutica d’esquena. Els cursos

comptaran enguany amb més de 300 places disponibles.

Per la seva banda, el pack fitness presenta una àmplia i diversificada oferta amb 24 tipus diferents d’activitats, diverses franges horàries i 84 sessions setmanals

d’activitats de salut i condicionament físic (cardiovasculars, musculars, mixtes, en el medi aquàtic, preventives...). com ara ara TRX, Spinning, zumba, aiguagim,

aerodansa, tonificació, pilates, estiraments, Power disc, Body mind... Les novetats de la darrera temporada (Bosu, Cross gym i Kangoo Power) tenen continuïtat

aquest curs, que incorporarà noves propostes, com l’Strong by Zumba o el HIIT (High Intensity Interval Training).

Cal remarcar que l’inici dels cursos de natació està previst per al 2 d’octubre i el Pack fitness entra en funcionament el 18 de setembre, oferint fins a l’1 d’octubre

l’oferta del Pack fitness d’estiu amb 66 sessions setmanals. A partir del 2 d’octubre, entrarà en funcionament la programació completa amb totes les novetats del

curs 1718.

Pel que fa a les inscripcions, el període preferencial per a persones abonades a la Piscina, els participants en un curs durant els tres trimestres 20162017 que

no hagin fet la reserva de plaça i els participants en un curs durant tot l’estiu 2017, serà el 13 i 14 de setembre. La inscripció general per a la resta de persones

interessades s’obrirà el 15 de setembre.
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Inscriute a la nostra Newsletter per rebre informació sobre actualitat municipal.
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← La salida del Sol desde Washington, Estados Unidos

Imagen de la región activa 2674 en el Sol →

La Vía Láctea desde
Portugal
 29 Julio, 2015  0

Nubes iridiscentes
desde Wyoming,
Estados Unidos
 11 Febrero, 2017  0

Auroras boreales desde
Finlandia
 23 Diciembre, 2016  0

Fotografías

Fotografía de la Luna desde Roses, Girona
(España)
 30 Agosto, 2017  Staff  120 Visitas   0 Comentarios  España, Luna

Imagen de la Luna gibosa creciente, tomada horas después de que alcanzara la fase Cuarto
Menguante. La imagen fue obtenida la noche del martes, 29 de agosto de 2017 (20:36 – hora
local), desde Roses (Girona, España). Se utilizó una cámara Panasonic DMC-FZ200; tiene un
tiempo de exposición de 1/200 segundos y 250 de ISO.

Crédito: Esmeralda Úbeda
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 16 Junio, 2017  0

Sistema Solar

El encuentro
cercano entre la
Tierra y el
asteroide 2012 TC4
 13 Agosto, 2017 

0

Astrónomos
observan una
gigantesca
tormenta en
Neptuno

 6 Agosto, 2017  0

El Telescopio
Espacial Hubble
capta a la luna
Fobos orbitando
Marte

 23 Julio, 2017  0

Contacto

contacto@eluniversohoy.com
webmaster@eluniversohoy.com
publicidad@eluniversohoy.com

Envíanos tu
fotografía

Envíanos tu fotografía al
correo electrónico:
fotos@eluniversohoy.co
m con los siguientes
datos: Fecha, lugar,
nombre del autor y ficha
técnica: cámara, objetivo,
tiempo de exposición,
ISO, etc. Las mejores
fotografías serán
publicadas en nuestro
sitio web y redes
sociales.
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El Mohamed és comunicador i emprenedor social | Mar Barberà

Judit Domènech @JuditDs 

Mar Barberà @marxaldiga 

El somriure dolç del Mohamed és el primer que veiem
quan obrim la porta de la nostra redacció. Tot i que no
l'hem fet venir per parlar només dels atemptats, és obvi
que tocarem el tema: “A la manifestació de dissabte es
respirava confiança en el futur malgrat la tristesa”, ens
diu. Ell considera que la comunicació és una eina de
transformació social i ho demostra en el seu dia dia,
apostanthi de valent.

De quina manera vas reaccionar quan vas saber que havia

ocorregut l’atemptat a Barcelona? T’esperaves que algun

dia passés?

No, no m'ho esperava. La primera piulada que vaig fer va ser per

demanar que no normalitzem aquestes situacions. No hem de caure en

la trampa. Hem de fer tot el que tinguem a les nostres mans per evitar

que això torni a passar. La meva primera reacció va ser d'incredulitat.

Després, de preocupació perquè no sabia com reaccionaria la societat.

Podien passar dues coses: o es mostraria un model de convivència

fràgil o bé la societat respondria, de forma molt clara, a favor de la

convivència.

I quina creus que ha estat la reacció de la societat

catalana?

La reacció ha estat la que esperava d'una societat madura i que entén

que la diversitat és positiva. A la vegada, però, hi ha hagut una altra

part que no ha reaccionat amb aquesta maduresa, sinó que ho ha fet

amb missatges xenòfobs i racistes que s'han traduït en pintades i atacs

verbals. Haver fet les coses bé no ens ha de fer oblidar que hi ha una

part de la societat que no ha respost bé.

Han estat dies intensos que mereix una anàlisi profunda.

Per exemple, la immediatesa informativa de les xarxes

socials i dels mitjans ha motivat que es publiquessin

notícies poc contrastades. Com a comunicador, com valores

la cobertura dels atemptats?

També hi ha hagut una doble cobertura. Hi ha una part que ha respòs

molt bé i una altra que ho ha fet amb molt sensacionalisme. Hi ha

hagut una part que ha mostrat molta ignorància i molt

desconeixement. Però també detecto que hi ha molt d'interès entre els

periodistes per fer les coses bé. Quan els expliques que hi ha conceptes

que estem utilitzant que no són correctes, ells ho entenen i ho

introdueixen. T'adones que la pedagogia que fem arriba.

Quines són aquests conceptes que estem

utilitzant i són erronis?

Per exemple, no hem de dir ‘segones

generacions’, ni ‘model d'integració’, ni

‘comunitat musulmana’.

Per què no es pot dir així?

No podem dir ‘segona generació’ perquè donem per entès que la

condició d'immigrant s'hereta. És millor usar expressions com ‘joves

catalans de fills d'immigrants’ o ‘joves fills de la immigració’. Si

emprem el terme ‘generacions’ mai no hi haurà un trencament. La

paraula ‘integració’ es pot discutir si l’hem d’usar o no. Jo no hi estic

d'acord, perquè quan integres crec que perds una part de tu, vas en

contra de la construcció de la teva identitat. I no s'ha de perdre,

perquè sinó no podràs reaccionar davant del món quan et diguin que

ets diferent. Has de ser suficientment capaç, quan et diguin que ets

diferent, de reaccionar.

Algun altre aspecte que t’hagi sorprès en la cobertura dels

atemptats?

A la societat li estan sorprenent les històries personals. I, a mi, em

preocupa que ens sorprengui, perquè vol dir que no n’érem conscients.

Els mitjans de comunicació ens expliquen moltes històries dolentes i

molt poques de bones, quan la societat les necessita. I també històries

d’èxit, que ens donen confiança.

Una persona musulmana a Catalunya se sent diferent?

Sí, perquè hi ha coses del dia a dia que et fan sentir així. Per exemple,

la típica frase “Que bé que parles el català”. No és microracisme, sinó

desconeixement, perquè crec que no es fa amb mala fe. En canvi, sí

que ho és quan es parla dels nois que van provocar els atemptats i

diuen: “Parlaven català i estaven molt ben integrats”. Integrats no vol

dir aprendre el català, va molt més enllà. Si aquests joves no estan

preparats per respondre a la seva diferència, no acabaven d'estar

integrats.

Què pot haver passat perquè ningú

n’hagués tingut la més mínima sospita

que s’haguessin radicalitzat aquests

joves? Com poden haver caigut en

aquesta xarxa de reclutament?

Poden haver passat moltes coses. No hi ha una raó concreta. Les

investigacions policials ens en donaran més pistes. Sabrem com ha

actuat la persona que els ha persuadit i quines tècniques ha utilitzat.

Pel que estem veient, s'han utilitzat tècniques molt sectàries que

impliquen manipulació psicològica i fa que aquests joves es sentin

realitzats. Quan van al Marroc no són del Marroc i quan venen aquí no

són d'aquí. Allà troben el seu entorn. Encara que intento trobarhi una

explicació, no em deixa de sorprendre la sang freda que han tingut en

cometre els atemptats. La ment és acció i, al final, s'ha traduït en això.

Amb quina imatge et quedes de la manifestació de dissabte?

El que em va xocar més va ser que, a diferència d'altres indrets

d'Europa, on les manifestacions contra el terrorisme han estat molt

tristes, aquí hi havia un sentiment d'il·lusió. No era una manifestació

festiva, perquè hi havia molta tristesa, però sí que es respirava

aquesta sensació de confiança en el futur. No es cau en el pessimisme

amb el lema ‘No tinc por’. Hi havia una posició col·lectiva. Semblava

que ens dèiem: “Hem fallat, però aprendrem dels errors”. Vaig notar

fortalesa, fermesa i optimisme.

De quina manera han afectat els atemptats a les persones

musulmanes?

Som les segones víctimes. Els atemptats han posat en el punt de mira

els musulmans a Catalunya i se n'ha parlat com si no se n'hagués

parlat mai. Ara sembla tot nou, però no ho és. Potser no som

conscients que Catalunya és diversa, potser ho diem però no en som

conscients. I què hem de fer per prendre consciència de la diversitat?

Conèixer l'altre. Ens falta preguntar, no tenir por al dubte. Ens falta

que els mitjans de comunicació organitzin espais realment rigorosos,

sense caure en el sensacionalisme i que siguin espais plurals. I no

només quan passa un atemptat. Ens agradaria poder parlar de política,

tecnologia i altres temes, perquè aquesta serà la millor forma de

normalitzarho tot. Això farà que no ens sentim objectes d'investigació

com ens hem sentit aquests dies.

Defenses l’educació com a clau de volta

de tot plegat. Quines eines creus que es

poden utilitzar per prevenir la

radicalització dels joves?

Les eines que necessitem passen primer per la

consciència política. I el que cal és gestionar els

projectes socials i la diversitat des del carrer. Cal

trepitjar el carrer. La política necessita ferho.

No només s'ha de fer cada quatre anys, s'ha de

fer sempre. Hi ha molts polítics que ho fan, però

no tots.

Estar immers en dues cultures, la del teu país d’origen i la

de Catalunya, què t’aporta?

Aquest fet, si un mateix se n’adona, pot ser una riquesa. És un pont

entre dos mons que són molt diferents. Encara que hagis viatjat al

Marroc i tinguis molt coneixement de projectes marroquins o persones

musulmanes, no serà el mateix que algú que ha viscut el procés

migratori. Jo vaig venir amb tres anys, i tres anys donen de si.

Ets el president de Xarxa de Convivència de Roses, que vas
crear amb tan sols 17 anys. El lema d’aquesta associació és

‘Innovació social al servei de la convivència’. Per què vas

apostar per la innovació?

A l’hora de crear aquesta associació vaig veure que per resoldre temes

de convivència o de cohesió s’utilitzaven les mateixes solucions

sempre, per exemple, jornades de menjars del món… I això és

folklorisme. Fomentar aquest folklore va en contra de la

modernització de la gestió d’aquesta diversitat. Nosaltres busquem

solucions noves a problemes antics que hem detectat.

I com ho feu?

Creem un equip amb persones de diversos

àmbits: psicòlegs, advocats, mediadors,

informàtics, personal de botiga… És a dir,

intentem traduir la societat civil en una

associació. Sense representar ni un col·lectiu, ni

un origen, ni una religió. Sinó que el nostre

objectiu és viure la convivència d’aquell lloc. No influeix d’on vinguis ni

quina religió tens sinó què aportes de positiu a la societat. Creem

projectes i qui creu que pot aportar alguna cosa, ho fa.

Per què creus en l’emprenedoria social?

Més que emprenedor, em sento moltes vegades emprenyador.

 L’emprenedor ha de fer projectes per canviar el món, però està

constantment intentant que el món li deixi fer projectes. Et trobes mil

barreres administratives, socials, polítiques i, amb un projecte, és

encara més difícil. Ara tinc la sort de treballar a Suara Cooperativa.
Estic a l’àrea d’innovació i intento aportar tot el que he après a la

Xarxa de Convivència de Roses.

Catalunya és un territori ric en associacions i entitats

socials...

Hem de creure més en el teixit associatiu i social i posarlo en valor.

No només des del món polític. Des de la societat civil cal reconèixer la

feina que fan. A vegades valorem més un futbolista que no pas un

mestre. Això ens ha de fer reflexionar.

Subscriute al butlletí de Social.cat per rebre les últimes novetats al teu correu.
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El Mohamed és comunicador i emprenedor social | Mar Barberà

Judit Domènech @JuditDs 

Mar Barberà @marxaldiga 

El somriure dolç del Mohamed és el primer que veiem
quan obrim la porta de la nostra redacció. Tot i que no
l'hem fet venir per parlar només dels atemptats, és obvi
que tocarem el tema: “A la manifestació de dissabte es
respirava confiança en el futur malgrat la tristesa”, ens
diu. Ell considera que la comunicació és una eina de
transformació social i ho demostra en el seu dia dia,
apostanthi de valent.

De quina manera vas reaccionar quan vas saber que havia

ocorregut l’atemptat a Barcelona? T’esperaves que algun

dia passés?

No, no m'ho esperava. La primera piulada que vaig fer va ser per

demanar que no normalitzem aquestes situacions. No hem de caure en

la trampa. Hem de fer tot el que tinguem a les nostres mans per evitar

que això torni a passar. La meva primera reacció va ser d'incredulitat.

Després, de preocupació perquè no sabia com reaccionaria la societat.

Podien passar dues coses: o es mostraria un model de convivència

fràgil o bé la societat respondria, de forma molt clara, a favor de la

convivència.

I quina creus que ha estat la reacció de la societat

catalana?

La reacció ha estat la que esperava d'una societat madura i que entén

que la diversitat és positiva. A la vegada, però, hi ha hagut una altra

part que no ha reaccionat amb aquesta maduresa, sinó que ho ha fet

amb missatges xenòfobs i racistes que s'han traduït en pintades i atacs

verbals. Haver fet les coses bé no ens ha de fer oblidar que hi ha una

part de la societat que no ha respost bé.

Han estat dies intensos que mereix una anàlisi profunda.

Per exemple, la immediatesa informativa de les xarxes

socials i dels mitjans ha motivat que es publiquessin

notícies poc contrastades. Com a comunicador, com valores

la cobertura dels atemptats?

També hi ha hagut una doble cobertura. Hi ha una part que ha respòs

molt bé i una altra que ho ha fet amb molt sensacionalisme. Hi ha

hagut una part que ha mostrat molta ignorància i molt

desconeixement. Però també detecto que hi ha molt d'interès entre els

periodistes per fer les coses bé. Quan els expliques que hi ha conceptes

que estem utilitzant que no són correctes, ells ho entenen i ho

introdueixen. T'adones que la pedagogia que fem arriba.

Quines són aquests conceptes que estem

utilitzant i són erronis?

Per exemple, no hem de dir ‘segones

generacions’, ni ‘model d'integració’, ni

‘comunitat musulmana’.

Per què no es pot dir així?

No podem dir ‘segona generació’ perquè donem per entès que la

condició d'immigrant s'hereta. És millor usar expressions com ‘joves

catalans de fills d'immigrants’ o ‘joves fills de la immigració’. Si

emprem el terme ‘generacions’ mai no hi haurà un trencament. La

paraula ‘integració’ es pot discutir si l’hem d’usar o no. Jo no hi estic

d'acord, perquè quan integres crec que perds una part de tu, vas en

contra de la construcció de la teva identitat. I no s'ha de perdre,

perquè sinó no podràs reaccionar davant del món quan et diguin que

ets diferent. Has de ser suficientment capaç, quan et diguin que ets

diferent, de reaccionar.

Algun altre aspecte que t’hagi sorprès en la cobertura dels

atemptats?

A la societat li estan sorprenent les històries personals. I, a mi, em

preocupa que ens sorprengui, perquè vol dir que no n’érem conscients.

Els mitjans de comunicació ens expliquen moltes històries dolentes i

molt poques de bones, quan la societat les necessita. I també històries

d’èxit, que ens donen confiança.

Una persona musulmana a Catalunya se sent diferent?

Sí, perquè hi ha coses del dia a dia que et fan sentir així. Per exemple,

la típica frase “Que bé que parles el català”. No és microracisme, sinó

desconeixement, perquè crec que no es fa amb mala fe. En canvi, sí

que ho és quan es parla dels nois que van provocar els atemptats i

diuen: “Parlaven català i estaven molt ben integrats”. Integrats no vol

dir aprendre el català, va molt més enllà. Si aquests joves no estan

preparats per respondre a la seva diferència, no acabaven d'estar

integrats.

Què pot haver passat perquè ningú

n’hagués tingut la més mínima sospita

que s’haguessin radicalitzat aquests

joves? Com poden haver caigut en

aquesta xarxa de reclutament?

Poden haver passat moltes coses. No hi ha una raó concreta. Les

investigacions policials ens en donaran més pistes. Sabrem com ha

actuat la persona que els ha persuadit i quines tècniques ha utilitzat.

Pel que estem veient, s'han utilitzat tècniques molt sectàries que

impliquen manipulació psicològica i fa que aquests joves es sentin

realitzats. Quan van al Marroc no són del Marroc i quan venen aquí no

són d'aquí. Allà troben el seu entorn. Encara que intento trobarhi una

explicació, no em deixa de sorprendre la sang freda que han tingut en

cometre els atemptats. La ment és acció i, al final, s'ha traduït en això.

Amb quina imatge et quedes de la manifestació de dissabte?

El que em va xocar més va ser que, a diferència d'altres indrets

d'Europa, on les manifestacions contra el terrorisme han estat molt

tristes, aquí hi havia un sentiment d'il·lusió. No era una manifestació

festiva, perquè hi havia molta tristesa, però sí que es respirava

aquesta sensació de confiança en el futur. No es cau en el pessimisme

amb el lema ‘No tinc por’. Hi havia una posició col·lectiva. Semblava

que ens dèiem: “Hem fallat, però aprendrem dels errors”. Vaig notar

fortalesa, fermesa i optimisme.

De quina manera han afectat els atemptats a les persones

musulmanes?

Som les segones víctimes. Els atemptats han posat en el punt de mira

els musulmans a Catalunya i se n'ha parlat com si no se n'hagués

parlat mai. Ara sembla tot nou, però no ho és. Potser no som

conscients que Catalunya és diversa, potser ho diem però no en som

conscients. I què hem de fer per prendre consciència de la diversitat?

Conèixer l'altre. Ens falta preguntar, no tenir por al dubte. Ens falta

que els mitjans de comunicació organitzin espais realment rigorosos,

sense caure en el sensacionalisme i que siguin espais plurals. I no

només quan passa un atemptat. Ens agradaria poder parlar de política,

tecnologia i altres temes, perquè aquesta serà la millor forma de

normalitzarho tot. Això farà que no ens sentim objectes d'investigació

com ens hem sentit aquests dies.

Defenses l’educació com a clau de volta

de tot plegat. Quines eines creus que es

poden utilitzar per prevenir la

radicalització dels joves?

Les eines que necessitem passen primer per la

consciència política. I el que cal és gestionar els

projectes socials i la diversitat des del carrer. Cal

trepitjar el carrer. La política necessita ferho.

No només s'ha de fer cada quatre anys, s'ha de

fer sempre. Hi ha molts polítics que ho fan, però

no tots.

Estar immers en dues cultures, la del teu país d’origen i la

de Catalunya, què t’aporta?

Aquest fet, si un mateix se n’adona, pot ser una riquesa. És un pont

entre dos mons que són molt diferents. Encara que hagis viatjat al

Marroc i tinguis molt coneixement de projectes marroquins o persones

musulmanes, no serà el mateix que algú que ha viscut el procés

migratori. Jo vaig venir amb tres anys, i tres anys donen de si.

Ets el president de Xarxa de Convivència de Roses, que vas
crear amb tan sols 17 anys. El lema d’aquesta associació és

‘Innovació social al servei de la convivència’. Per què vas

apostar per la innovació?

A l’hora de crear aquesta associació vaig veure que per resoldre temes

de convivència o de cohesió s’utilitzaven les mateixes solucions

sempre, per exemple, jornades de menjars del món… I això és

folklorisme. Fomentar aquest folklore va en contra de la

modernització de la gestió d’aquesta diversitat. Nosaltres busquem

solucions noves a problemes antics que hem detectat.

I com ho feu?

Creem un equip amb persones de diversos

àmbits: psicòlegs, advocats, mediadors,

informàtics, personal de botiga… És a dir,

intentem traduir la societat civil en una

associació. Sense representar ni un col·lectiu, ni

un origen, ni una religió. Sinó que el nostre

objectiu és viure la convivència d’aquell lloc. No influeix d’on vinguis ni

quina religió tens sinó què aportes de positiu a la societat. Creem

projectes i qui creu que pot aportar alguna cosa, ho fa.

Per què creus en l’emprenedoria social?

Més que emprenedor, em sento moltes vegades emprenyador.

 L’emprenedor ha de fer projectes per canviar el món, però està

constantment intentant que el món li deixi fer projectes. Et trobes mil

barreres administratives, socials, polítiques i, amb un projecte, és

encara més difícil. Ara tinc la sort de treballar a Suara Cooperativa.
Estic a l’àrea d’innovació i intento aportar tot el que he après a la

Xarxa de Convivència de Roses.

Catalunya és un territori ric en associacions i entitats

socials...

Hem de creure més en el teixit associatiu i social i posarlo en valor.

No només des del món polític. Des de la societat civil cal reconèixer la

feina que fan. A vegades valorem més un futbolista que no pas un

mestre. Això ens ha de fer reflexionar.

Subscriute al butlletí de Social.cat per rebre les últimes novetats al teu correu.
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El Mohamed és comunicador i emprenedor social | Mar Barberà

Judit Domènech @JuditDs 

Mar Barberà @marxaldiga 

El somriure dolç del Mohamed és el primer que veiem
quan obrim la porta de la nostra redacció. Tot i que no
l'hem fet venir per parlar només dels atemptats, és obvi
que tocarem el tema: “A la manifestació de dissabte es
respirava confiança en el futur malgrat la tristesa”, ens
diu. Ell considera que la comunicació és una eina de
transformació social i ho demostra en el seu dia dia,
apostanthi de valent.

De quina manera vas reaccionar quan vas saber que havia

ocorregut l’atemptat a Barcelona? T’esperaves que algun

dia passés?

No, no m'ho esperava. La primera piulada que vaig fer va ser per

demanar que no normalitzem aquestes situacions. No hem de caure en

la trampa. Hem de fer tot el que tinguem a les nostres mans per evitar

que això torni a passar. La meva primera reacció va ser d'incredulitat.

Després, de preocupació perquè no sabia com reaccionaria la societat.

Podien passar dues coses: o es mostraria un model de convivència

fràgil o bé la societat respondria, de forma molt clara, a favor de la

convivència.

I quina creus que ha estat la reacció de la societat

catalana?

La reacció ha estat la que esperava d'una societat madura i que entén

que la diversitat és positiva. A la vegada, però, hi ha hagut una altra

part que no ha reaccionat amb aquesta maduresa, sinó que ho ha fet

amb missatges xenòfobs i racistes que s'han traduït en pintades i atacs

verbals. Haver fet les coses bé no ens ha de fer oblidar que hi ha una

part de la societat que no ha respost bé.

Han estat dies intensos que mereix una anàlisi profunda.

Per exemple, la immediatesa informativa de les xarxes

socials i dels mitjans ha motivat que es publiquessin

notícies poc contrastades. Com a comunicador, com valores

la cobertura dels atemptats?

També hi ha hagut una doble cobertura. Hi ha una part que ha respòs

molt bé i una altra que ho ha fet amb molt sensacionalisme. Hi ha

hagut una part que ha mostrat molta ignorància i molt

desconeixement. Però també detecto que hi ha molt d'interès entre els

periodistes per fer les coses bé. Quan els expliques que hi ha conceptes

que estem utilitzant que no són correctes, ells ho entenen i ho

introdueixen. T'adones que la pedagogia que fem arriba.

Quines són aquests conceptes que estem

utilitzant i són erronis?

Per exemple, no hem de dir ‘segones

generacions’, ni ‘model d'integració’, ni

‘comunitat musulmana’.

Per què no es pot dir així?

No podem dir ‘segona generació’ perquè donem per entès que la

condició d'immigrant s'hereta. És millor usar expressions com ‘joves

catalans de fills d'immigrants’ o ‘joves fills de la immigració’. Si

emprem el terme ‘generacions’ mai no hi haurà un trencament. La

paraula ‘integració’ es pot discutir si l’hem d’usar o no. Jo no hi estic

d'acord, perquè quan integres crec que perds una part de tu, vas en

contra de la construcció de la teva identitat. I no s'ha de perdre,

perquè sinó no podràs reaccionar davant del món quan et diguin que

ets diferent. Has de ser suficientment capaç, quan et diguin que ets

diferent, de reaccionar.

Algun altre aspecte que t’hagi sorprès en la cobertura dels

atemptats?

A la societat li estan sorprenent les històries personals. I, a mi, em

preocupa que ens sorprengui, perquè vol dir que no n’érem conscients.

Els mitjans de comunicació ens expliquen moltes històries dolentes i

molt poques de bones, quan la societat les necessita. I també històries

d’èxit, que ens donen confiança.

Una persona musulmana a Catalunya se sent diferent?

Sí, perquè hi ha coses del dia a dia que et fan sentir així. Per exemple,

la típica frase “Que bé que parles el català”. No és microracisme, sinó

desconeixement, perquè crec que no es fa amb mala fe. En canvi, sí

que ho és quan es parla dels nois que van provocar els atemptats i

diuen: “Parlaven català i estaven molt ben integrats”. Integrats no vol

dir aprendre el català, va molt més enllà. Si aquests joves no estan

preparats per respondre a la seva diferència, no acabaven d'estar

integrats.

Què pot haver passat perquè ningú

n’hagués tingut la més mínima sospita

que s’haguessin radicalitzat aquests

joves? Com poden haver caigut en

aquesta xarxa de reclutament?

Poden haver passat moltes coses. No hi ha una raó concreta. Les

investigacions policials ens en donaran més pistes. Sabrem com ha

actuat la persona que els ha persuadit i quines tècniques ha utilitzat.

Pel que estem veient, s'han utilitzat tècniques molt sectàries que

impliquen manipulació psicològica i fa que aquests joves es sentin

realitzats. Quan van al Marroc no són del Marroc i quan venen aquí no

són d'aquí. Allà troben el seu entorn. Encara que intento trobarhi una

explicació, no em deixa de sorprendre la sang freda que han tingut en

cometre els atemptats. La ment és acció i, al final, s'ha traduït en això.

Amb quina imatge et quedes de la manifestació de dissabte?

El que em va xocar més va ser que, a diferència d'altres indrets

d'Europa, on les manifestacions contra el terrorisme han estat molt

tristes, aquí hi havia un sentiment d'il·lusió. No era una manifestació

festiva, perquè hi havia molta tristesa, però sí que es respirava

aquesta sensació de confiança en el futur. No es cau en el pessimisme

amb el lema ‘No tinc por’. Hi havia una posició col·lectiva. Semblava

que ens dèiem: “Hem fallat, però aprendrem dels errors”. Vaig notar

fortalesa, fermesa i optimisme.

De quina manera han afectat els atemptats a les persones

musulmanes?

Som les segones víctimes. Els atemptats han posat en el punt de mira

els musulmans a Catalunya i se n'ha parlat com si no se n'hagués

parlat mai. Ara sembla tot nou, però no ho és. Potser no som

conscients que Catalunya és diversa, potser ho diem però no en som

conscients. I què hem de fer per prendre consciència de la diversitat?

Conèixer l'altre. Ens falta preguntar, no tenir por al dubte. Ens falta

que els mitjans de comunicació organitzin espais realment rigorosos,

sense caure en el sensacionalisme i que siguin espais plurals. I no

només quan passa un atemptat. Ens agradaria poder parlar de política,

tecnologia i altres temes, perquè aquesta serà la millor forma de

normalitzarho tot. Això farà que no ens sentim objectes d'investigació

com ens hem sentit aquests dies.

Defenses l’educació com a clau de volta

de tot plegat. Quines eines creus que es

poden utilitzar per prevenir la

radicalització dels joves?

Les eines que necessitem passen primer per la

consciència política. I el que cal és gestionar els

projectes socials i la diversitat des del carrer. Cal

trepitjar el carrer. La política necessita ferho.

No només s'ha de fer cada quatre anys, s'ha de

fer sempre. Hi ha molts polítics que ho fan, però

no tots.

Estar immers en dues cultures, la del teu país d’origen i la

de Catalunya, què t’aporta?

Aquest fet, si un mateix se n’adona, pot ser una riquesa. És un pont

entre dos mons que són molt diferents. Encara que hagis viatjat al

Marroc i tinguis molt coneixement de projectes marroquins o persones

musulmanes, no serà el mateix que algú que ha viscut el procés

migratori. Jo vaig venir amb tres anys, i tres anys donen de si.

Ets el president de Xarxa de Convivència de Roses, que vas
crear amb tan sols 17 anys. El lema d’aquesta associació és

‘Innovació social al servei de la convivència’. Per què vas

apostar per la innovació?

A l’hora de crear aquesta associació vaig veure que per resoldre temes

de convivència o de cohesió s’utilitzaven les mateixes solucions

sempre, per exemple, jornades de menjars del món… I això és

folklorisme. Fomentar aquest folklore va en contra de la

modernització de la gestió d’aquesta diversitat. Nosaltres busquem

solucions noves a problemes antics que hem detectat.

I com ho feu?

Creem un equip amb persones de diversos

àmbits: psicòlegs, advocats, mediadors,

informàtics, personal de botiga… És a dir,

intentem traduir la societat civil en una

associació. Sense representar ni un col·lectiu, ni

un origen, ni una religió. Sinó que el nostre

objectiu és viure la convivència d’aquell lloc. No influeix d’on vinguis ni

quina religió tens sinó què aportes de positiu a la societat. Creem

projectes i qui creu que pot aportar alguna cosa, ho fa.

Per què creus en l’emprenedoria social?

Més que emprenedor, em sento moltes vegades emprenyador.

 L’emprenedor ha de fer projectes per canviar el món, però està

constantment intentant que el món li deixi fer projectes. Et trobes mil

barreres administratives, socials, polítiques i, amb un projecte, és

encara més difícil. Ara tinc la sort de treballar a Suara Cooperativa.
Estic a l’àrea d’innovació i intento aportar tot el que he après a la

Xarxa de Convivència de Roses.

Catalunya és un territori ric en associacions i entitats

socials...

Hem de creure més en el teixit associatiu i social i posarlo en valor.

No només des del món polític. Des de la societat civil cal reconèixer la

feina que fan. A vegades valorem més un futbolista que no pas un

mestre. Això ens ha de fer reflexionar.

Subscriute al butlletí de Social.cat per rebre les últimes novetats al teu correu.
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“Els musulmans ens hem sentit aquests dies objectes
d’investigació”
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prendre consciència
de la diversitat?
Conèixer l'altre. Ens
falta no tenir por al
dubte”

“A la manifestació de
dissabte es respirava
confiança en el futur
malgrat la tristesa”

“Els mitjans de
comunicació ens
expliquen moltes
històries dolentes i
molt poques de
bones, quan la
societat les
necessita”

“A vegades valorem
més un futbolista
que no pas un
mestre. Això ens ha
de fer reflexionar”

0

El Mohamed és comunicador i emprenedor social | Mar Barberà

Judit Domènech @JuditDs 

Mar Barberà @marxaldiga 

El somriure dolç del Mohamed és el primer que veiem
quan obrim la porta de la nostra redacció. Tot i que no
l'hem fet venir per parlar només dels atemptats, és obvi
que tocarem el tema: “A la manifestació de dissabte es
respirava confiança en el futur malgrat la tristesa”, ens
diu. Ell considera que la comunicació és una eina de
transformació social i ho demostra en el seu dia dia,
apostanthi de valent.

De quina manera vas reaccionar quan vas saber que havia

ocorregut l’atemptat a Barcelona? T’esperaves que algun

dia passés?

No, no m'ho esperava. La primera piulada que vaig fer va ser per

demanar que no normalitzem aquestes situacions. No hem de caure en

la trampa. Hem de fer tot el que tinguem a les nostres mans per evitar

que això torni a passar. La meva primera reacció va ser d'incredulitat.

Després, de preocupació perquè no sabia com reaccionaria la societat.

Podien passar dues coses: o es mostraria un model de convivència

fràgil o bé la societat respondria, de forma molt clara, a favor de la

convivència.

I quina creus que ha estat la reacció de la societat

catalana?

La reacció ha estat la que esperava d'una societat madura i que entén

que la diversitat és positiva. A la vegada, però, hi ha hagut una altra

part que no ha reaccionat amb aquesta maduresa, sinó que ho ha fet

amb missatges xenòfobs i racistes que s'han traduït en pintades i atacs

verbals. Haver fet les coses bé no ens ha de fer oblidar que hi ha una

part de la societat que no ha respost bé.

Han estat dies intensos que mereix una anàlisi profunda.

Per exemple, la immediatesa informativa de les xarxes

socials i dels mitjans ha motivat que es publiquessin

notícies poc contrastades. Com a comunicador, com valores

la cobertura dels atemptats?

També hi ha hagut una doble cobertura. Hi ha una part que ha respòs

molt bé i una altra que ho ha fet amb molt sensacionalisme. Hi ha

hagut una part que ha mostrat molta ignorància i molt

desconeixement. Però també detecto que hi ha molt d'interès entre els

periodistes per fer les coses bé. Quan els expliques que hi ha conceptes

que estem utilitzant que no són correctes, ells ho entenen i ho

introdueixen. T'adones que la pedagogia que fem arriba.

Quines són aquests conceptes que estem

utilitzant i són erronis?

Per exemple, no hem de dir ‘segones

generacions’, ni ‘model d'integració’, ni

‘comunitat musulmana’.

Per què no es pot dir així?

No podem dir ‘segona generació’ perquè donem per entès que la

condició d'immigrant s'hereta. És millor usar expressions com ‘joves

catalans de fills d'immigrants’ o ‘joves fills de la immigració’. Si

emprem el terme ‘generacions’ mai no hi haurà un trencament. La

paraula ‘integració’ es pot discutir si l’hem d’usar o no. Jo no hi estic

d'acord, perquè quan integres crec que perds una part de tu, vas en

contra de la construcció de la teva identitat. I no s'ha de perdre,

perquè sinó no podràs reaccionar davant del món quan et diguin que

ets diferent. Has de ser suficientment capaç, quan et diguin que ets

diferent, de reaccionar.

Algun altre aspecte que t’hagi sorprès en la cobertura dels

atemptats?

A la societat li estan sorprenent les històries personals. I, a mi, em

preocupa que ens sorprengui, perquè vol dir que no n’érem conscients.

Els mitjans de comunicació ens expliquen moltes històries dolentes i

molt poques de bones, quan la societat les necessita. I també històries

d’èxit, que ens donen confiança.

Una persona musulmana a Catalunya se sent diferent?

Sí, perquè hi ha coses del dia a dia que et fan sentir així. Per exemple,

la típica frase “Que bé que parles el català”. No és microracisme, sinó

desconeixement, perquè crec que no es fa amb mala fe. En canvi, sí

que ho és quan es parla dels nois que van provocar els atemptats i

diuen: “Parlaven català i estaven molt ben integrats”. Integrats no vol

dir aprendre el català, va molt més enllà. Si aquests joves no estan

preparats per respondre a la seva diferència, no acabaven d'estar

integrats.

Què pot haver passat perquè ningú

n’hagués tingut la més mínima sospita

que s’haguessin radicalitzat aquests

joves? Com poden haver caigut en

aquesta xarxa de reclutament?

Poden haver passat moltes coses. No hi ha una raó concreta. Les

investigacions policials ens en donaran més pistes. Sabrem com ha

actuat la persona que els ha persuadit i quines tècniques ha utilitzat.

Pel que estem veient, s'han utilitzat tècniques molt sectàries que

impliquen manipulació psicològica i fa que aquests joves es sentin

realitzats. Quan van al Marroc no són del Marroc i quan venen aquí no

són d'aquí. Allà troben el seu entorn. Encara que intento trobarhi una

explicació, no em deixa de sorprendre la sang freda que han tingut en

cometre els atemptats. La ment és acció i, al final, s'ha traduït en això.

Amb quina imatge et quedes de la manifestació de dissabte?

El que em va xocar més va ser que, a diferència d'altres indrets

d'Europa, on les manifestacions contra el terrorisme han estat molt

tristes, aquí hi havia un sentiment d'il·lusió. No era una manifestació

festiva, perquè hi havia molta tristesa, però sí que es respirava

aquesta sensació de confiança en el futur. No es cau en el pessimisme

amb el lema ‘No tinc por’. Hi havia una posició col·lectiva. Semblava

que ens dèiem: “Hem fallat, però aprendrem dels errors”. Vaig notar

fortalesa, fermesa i optimisme.

De quina manera han afectat els atemptats a les persones

musulmanes?

Som les segones víctimes. Els atemptats han posat en el punt de mira

els musulmans a Catalunya i se n'ha parlat com si no se n'hagués

parlat mai. Ara sembla tot nou, però no ho és. Potser no som

conscients que Catalunya és diversa, potser ho diem però no en som

conscients. I què hem de fer per prendre consciència de la diversitat?

Conèixer l'altre. Ens falta preguntar, no tenir por al dubte. Ens falta

que els mitjans de comunicació organitzin espais realment rigorosos,

sense caure en el sensacionalisme i que siguin espais plurals. I no

només quan passa un atemptat. Ens agradaria poder parlar de política,

tecnologia i altres temes, perquè aquesta serà la millor forma de

normalitzarho tot. Això farà que no ens sentim objectes d'investigació

com ens hem sentit aquests dies.

Defenses l’educació com a clau de volta

de tot plegat. Quines eines creus que es

poden utilitzar per prevenir la

radicalització dels joves?

Les eines que necessitem passen primer per la

consciència política. I el que cal és gestionar els

projectes socials i la diversitat des del carrer. Cal

trepitjar el carrer. La política necessita ferho.

No només s'ha de fer cada quatre anys, s'ha de

fer sempre. Hi ha molts polítics que ho fan, però

no tots.

Estar immers en dues cultures, la del teu país d’origen i la

de Catalunya, què t’aporta?

Aquest fet, si un mateix se n’adona, pot ser una riquesa. És un pont

entre dos mons que són molt diferents. Encara que hagis viatjat al

Marroc i tinguis molt coneixement de projectes marroquins o persones

musulmanes, no serà el mateix que algú que ha viscut el procés

migratori. Jo vaig venir amb tres anys, i tres anys donen de si.

Ets el president de Xarxa de Convivència de Roses, que vas
crear amb tan sols 17 anys. El lema d’aquesta associació és

‘Innovació social al servei de la convivència’. Per què vas

apostar per la innovació?

A l’hora de crear aquesta associació vaig veure que per resoldre temes

de convivència o de cohesió s’utilitzaven les mateixes solucions

sempre, per exemple, jornades de menjars del món… I això és

folklorisme. Fomentar aquest folklore va en contra de la

modernització de la gestió d’aquesta diversitat. Nosaltres busquem

solucions noves a problemes antics que hem detectat.

I com ho feu?

Creem un equip amb persones de diversos

àmbits: psicòlegs, advocats, mediadors,

informàtics, personal de botiga… És a dir,

intentem traduir la societat civil en una

associació. Sense representar ni un col·lectiu, ni

un origen, ni una religió. Sinó que el nostre

objectiu és viure la convivència d’aquell lloc. No influeix d’on vinguis ni

quina religió tens sinó què aportes de positiu a la societat. Creem

projectes i qui creu que pot aportar alguna cosa, ho fa.

Per què creus en l’emprenedoria social?

Més que emprenedor, em sento moltes vegades emprenyador.

 L’emprenedor ha de fer projectes per canviar el món, però està

constantment intentant que el món li deixi fer projectes. Et trobes mil

barreres administratives, socials, polítiques i, amb un projecte, és

encara més difícil. Ara tinc la sort de treballar a Suara Cooperativa.
Estic a l’àrea d’innovació i intento aportar tot el que he après a la

Xarxa de Convivència de Roses.

Catalunya és un territori ric en associacions i entitats

socials...

Hem de creure més en el teixit associatiu i social i posarlo en valor.

No només des del món polític. Des de la societat civil cal reconèixer la

feina que fan. A vegades valorem més un futbolista que no pas un

mestre. Això ens ha de fer reflexionar.

Subscriute al butlletí de Social.cat per rebre les últimes novetats al teu correu.
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